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despre : • ce poate invăţa un 
regizor de la război 

• decizia în actul dis-
tribuţiei 

• arta de a dramatiza 
un roman 

• Tovstonogov şi Ion 
Druţă 

• mecanismul puterii 
în artă şi în viaţă 

• sincretismul - un 
destin al teatrului 

o convorbire realizată. de 
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Caricatură de  Valeriu Mo!sescu 

- Dumneavoastră, Ruben Serghe
evici Agamirzian, faceţi parte din 
generaţia care a participat efectiv la 
cel de-al doilea război mondial. Cre
deţi că această experienţă dramatici 
şi-a pus amprenta pe felul dumnea
voastră de a fi, ca om şi ca profesio
nist in domeniul artei ? 

- Sigur că războiul este lucrul cel mai 
rău de pe lume, dar cei patru ani de 
soldăţie rn-au făcut om. Am văzut cu 
ochii inei nenornciri de neinchipuit, am 
respirat in ceea ce unii numesc literar 
atmosferă de groază, am văzut durerea 
crescind ca iarba pe trupurile omeneşti. 
Armata pe care am făcut-o eu, printre 
gropi de obuze şi oameni deznădăjduiţi, 
acel timp in care am invăţat nu din cărţi 
ce înseamnă durerea, poate că nu au nici 
o legătură cu regia de teatru, dar fără 
această experienţă eu nu puteam deveni 
regizor ; ea mi-a dat spiritul de responsa
bilitate, chiar trăsăturile necesare unui 
meşter care se ocupă cu naşterea vieţii pe 
scenă. Datorez atit de mult acestei expe
rienţe mîrşave care este războiul, in care 
orice situaţie devine automat situaţie-li
mită, in care omul ţi se arată in adevă-

rata sa nt>.tură abisală, incit pot spune 
că ursitoarele mi-au oferit această şcoală 

a infernului tocmai pentru a mă pregăti 

pentru cl'ea ce aveJm s'i săvîrşesc ca di

rector de scenă. 

- In ce fel este legat destinul dum
neavoastră de om de destinul teatrului 
sovietic ? 
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- Ceea ce sint eu azi datorez teatrului 
sovietic, după cum cred că şi eu am con
tribuit Ia continua sa vitalizare şi afir
mare. După absolvirea facultăţii de regie 
am lucrat la teatrele Puşkin, Gorki şi, din 
1966, sint prim-regizor Ia "Komissarjev
skaia". La Institutul de teatru din Lenin
grad am urcat in timp ptnă la treapta de 
�ef de catedră. Bineinţeles că nu 'pot să-mi 
despart destinul de om de destinul Tea
trului "Komissarjevskaia" 1 Actorii care 
acum sint importante personalităţi, ln 
urmă cu 10, 15 sau 20 de ani erau ince
pători. La fiecare patru ani mi-am adus 
in teatru pe cei mai buni absolvenţi. l-am 
crescut in Institut dar şi mai departe, 
in teatru. Azi, din trupa pe care am gă
sit-o eu in 1966 mai sint doar nouă actori. 
Restul sint studenţii mei. Cred că şi eu am 
crescut odată cu ei. Mă bucur pentru fie
care succes al lor şi le consider (pe drept, 
pe nedrept ?) succese ale mele. De fapt, 
intre institut şi teatru am păstrat intot
deauna o punte : au fost cazuri cind spec
tacole pregătite la institut au fost rea
daptate pentru scena Teatrului "Komissar
jevskaia", in distribuţia studenţească fiind 
introduşi şi interpreţi valoroşi din tea
tru, in special in rolurile care ar fi soli
citat tinerilor un prea mare efort de com
poziţie. Nici eu nu m-am născut cu expe
rienţa de prim-regizor. Am fost şi eu 
mai intii numai regizor, am cunoscut şi 
eu "confruntarea" colegială cu primul 
regizor, care este organizatorul vieţii tea
trului, dar şi "dădaca" acestuia. Avind 
in răspundere personalitatea artistică a 
teatrului, primul regizor li cere autorului 
de spectacol să-şi prezinte premiera nea
părat - de pildă - pe 1 ale lunii, dar 
acesta din urmă socoteşte că mai are ne
voie de incă cinci săptămlni pentru defi
nitivări. Asemenea frămintări le-am trăit 
şi eu. 

- Faptul ci sinteţi, practic, pArin
tele trupei, ştiindu-i pe actori In dife
ritele lor faze de evoluţie, cunoscin
do-le puterile, voinţa şi pJicerea de a 
interpreta un personaj, vi conferi, 
cred, o autoritate superioarA, nu numai 
in actul distribuţiei, pe care l-am soco
tit intotdeauna unul dintre cele mai 
importante in crearea unui spectacol, 
dar şi pe parcursul repetiţiilor. Cred 
ci atmosfera de lucru este deosebit de 
stimulatoare, pe parcursul unei mon
tlri semnate de dumneavoastrA. 

- Actorii de la "Komissarjevskaia" au 
toate motivele să aibă incredere in mine. 
C.lnd Vin Să mă intilnesc CU ei, ŞtiU foarte 
bme cum trebuie să arate viitorul spec
tacol : le vorbesc, le prezint machetele 
tablourilor ... Citeodată le arăt cum trebuie 
să eV()}Ueze, altă dată folosesc m etoda an
tică a maieuticii, Iăsindu-1 pe actor să 
creadă că, di scutind cu mine, el insuşi 
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a descopPrit drumul cel ma i bun spr� 
f'SPnţa personajului ... Atmosfera de repe
tiţii estP foarte destinsă. Declanşez, delibe
rat fireşte, o libertate absolută ; fiecare 
face orice, Pste Ptapa de Inceput, ctnd 
nu ţin neapărat să se cunoască cine Pste
regizorul ; particip alături de ci , alerg. 
mă distrez plnă ce spectacolul pe care 
l-am premeditat incepe să se profilezc>. 
Vizez bineinţeles o asim ilare organică a 
personajului, şi nu "lnvăţarea" acestuia 
după ureche. De Ia un moment dat, după 
ce socotesc că spectacolul s-a conturat 
indeajuns, incep repetiţiile propriu-zise. 
Ele sint organizate ferm, nu mai sint ad
mise păreri. S-a ajuns la viziunea plastică 
pe care am dorit-o, acum ea trebuie fixa
tă cu toată răspunderea conştiinţei 
artistice. 

- Vi s-a intimplat si fiţi nevoit sli 
înlocuiţi un actor fiindcA nu corespun
dea distribuţiei. fiindcA nu fAcea faţl 
personajului ? 

- De două ori. In primul caz, actorul 
n-a fost distribuit corespunzător, vina a 
fost a mea şi am recunoscut-o sincer : 
"iertaţi-mă, am greşit". In teatru nu este 
bine să vorbeşti una şi să faci alta, ca 
in diplomaţie. Actorului trebuie să-i arăţi 
numai chipul tău adevărat, ln simplita
tP<t lui esenţi18lă, şi atunci, el, interpre
tul, lşi deschide sufletul in faţa ta, pen
tru că are incredere in tine. Nesincerita- 
tea in munca de zi cu zi cu artiştii este 
foarte periculoasă pentru spectacolul care 
trebuie să se nască şi In general pentru 
teatru. Nu se poate să greşeşti, actorul 
să-şi dea seama că tu ai greşit şi tu sA 
nu-ţi recunoşti greşeala. 

In al doilea caz a fost vorba de un actor 
căruia nu-i plăcea să muncească, venea 
nepregătit Ia repetiţii, li plăceau femeile · 
şi băutura atit cit să-I anuleze din punct 
de vedere profesional. Şi atunci am luat 
această măsură extremă, anunţlnd Intreg 
colectivul că acest cutare nu a fost in 
stare să-şi îndeplinească sarcinile de ser- 
viciu. 

- In citi vreme aJungeţi Ia stabi
lirea distribuţiei ? 

- Mă aflu in situaţia privilegiată de · 
a-mi cunoaşte foarte bine trupa. Despr e ·  
acest avantaj am mai vorbit. Membrii 
trupei sint forţele cu care eu, in cea mai 
d.eplină intimitate a meditaţiei, atac par
titura care va deveni spectacol. In m()men- 
tul i n  care. f�cep s ă  privesc c u  atenţie 
un personaJ, Simultan cu descifrarea lui 
automat chiar, apare in mintea mea �i 
actorul apt să-I lntruchipeze. In cazul 
meu, distribuţia este un proces care 
merge paralel cu cristalizarea caietului 
de spectacol. 

- La conferinţa de presA aţi emis o ·  
idee foarte interesanti in legături cu· 
modul in care procedaţi Ia dramati
zarea unui roman : inainte de a trece 
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V. Osobik, protagonistul spectacolului .,Ţarul Feodor Ioannovici" 
de A. K. Tolstoi 

Ia suita replicilor, gîndiţi structura 
globală a spectacolului, structura ta
blourilor ... 

- Chiar şi structura decorurilor ; carac
rPlc sint deja structurate in roman. 

- ... şi abia la urmă .,umpleţi" cu 
replici aceste structuri. Este o metodă 
nu atit de des întîlnită în practica dra
matizării romanelor ; vă aparţine ? 

- Metoda nu este obligatorie ; in cazul 
meu, ea se dovedeşte productivă. Ca şi 
alţi oameni de teatru, citesc mult şi nu 
'fără scop. Citesc povestirile, romanele 
<'are apar in reviste şi in librării cu gin
-dul că-mi pot folosi in spectacole. In unele 
nu găsf'sc nimic interesant, in altele un 
tablou dramatic, in altele material pen
tru un scenariu dramaturgie de forţă . . .  
Un roman cu metabolism dramatic mă 
fu.ce să-1 parcurg gindindu-mă la roluri, 
'la actorii c:JrP trebuie urgent să-I citească 
pentru ca împreună cu ei să şi incropesc 

· o  schiţă pentru spectacol. 
Fn rom < m  cu mai multe tablouri mă 

obligă să meditez la dinamica spectaco
lului mi't opresc din lectură şi vizualizez 
indelung această necesară mişcare a 
t::thlourilor. 

- Vrind-nevrind, am ajuns la pro
blema relaţiei regizorului cu textul 
piesei de teatru ... 

- Textul rămîne intact in măsura in 
• care slujeşte ideea spectacolului. Scot fără 
jenă acele pasaje care nu sint in folosul 
intregului. Nu sint sclavul textului. Ideea 

trebuie să ajungă neciuntită la spectator, 
chiar dacă aceasta presupune pierderi 
concrete din text. 

- Prin ce vă deosebiţi de Tovstono
gov ? 

- Dumneavoastră puneţi întrebările 
frontal, fără menajamente. Vă voi răs
punde la această intrebare, dar nu Inainte 
de a adăuga o alta : ce mă leagă de Tov
stonogov ? Şi iată-mă obligat să fac o 
incursiune in propria mea biografie, să 
mă văd adolescent, în clasa a opta de 
liceu, la Tbilisi, cind, după ce mi-am dat 
seama că nu sint dotat de la natură pen
tru actorie (nu eram chipeş, nu aveam 
voce şi temperament de actor, nu aveam 
ceea ce se numeşte ,.prezenţă") am hotărît 
să mă fac regizor. Am scris la Institutul 
,.Lunacearski" din Moscova şi am Intrebat 
ce condiţii se pun pentru a fi admis la 
regie. Ei mi-au răspun s  (şi azi păstrez 
scrisoarea) că trebuie să termin liceul şi 
apoi să lucrez doi ani intr-un colectiv 

-'Ciramatic. Ca urmare am început să ln
văţ mai bine, spre bucuria mamei. In 
1940, am terminat liceul. Fratele meu 
era student Ia matematici. Eram orfan de 
tată de la 12  ani, mama ne creştea sin
gură. Am ţinut o consfătuire de familie In 
care s-a hotărît că pînă termină fratele 
meu facultatea, eu să rămîn la TbiHsi. 
Locuiam nu departe de studioul cinemato
grafic. M-am angajat Ia lumini, pentru 
filmul ,.Gheorghi Sakadze". Dar cariera 
aceasta a mea n-a fost de lungă durată. 
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Plimbindu-mă Intr-o zi prin oraş, ain! 
văzut un anunţ : "Teatrul fn limba rusă> 
«Griboedov.. primeşte elevi". Se cereau
şapte ani de lnvăţămint. Eu aveam zece. 
Vorbeam foarte bine rusa, armeana ş� 
gruzina. Profesorul care făcea selecţia• 
pentru "Griboedov", pe atunci şi el lnce
pător, a d<'venit astăzi Tovstonogov. Abia
terminase facultatea şi a vrut să consti
tuie o şcoală de actorie. Şi azi Il Intreb : 
,.De ce m-aţi acceptat la şcoala de pe
Ungă .. ariboedov» ?" Cind, după război, la:· 
absolvirea facultăţii de regie, am fost re
partizat la teatrul "Pu.şkin", primii opt 
ani din viaţa mea de regizor i-am petrecut. 
alături de mari personalităţi ale regiei so
vietice ; printre acestea, alături de Vivien. 
profesorul meu din facultate, se număra 
Şi Tovstonogov, care a montat acolo·· 
celebrul său spectacol Tragedia optimisti • .  

După 1961, cind m-am transferat la 
Teatrul Mare Dramatic "Maxim Gorki",. 
am realizat lmpreună cu Tovstonogov o
serie de spectacole pe care le socotesc 
importante : Sfîrşitul escadrei, Barbarii". 
Prea multă minte strică. 

Abia după acest preambul, pot să v�. 
răspund la Intrebare : intr-adevăr, oamenii 
se aseamănă intre ei, dar mai cu seamA> 
se deosebesc. Ce mă deosebeşte pe •mine
de Tovstonogov ? Poate această deosebire· 
se vede mai bine de la distanţă, nu
atunci cind faci parte din fenomen. Pe· 
mine mă interesează in primul rind tea
trul politic, legăturile personalităţii morale 
cu societatea. Mă interesează piesele isto
rice In măsura in care raportul 
personalitate-putere-societate este actual 
pentru viaţa noastră de azi. Aş putea 
aminti că Tovstonogov nu are la dispo-
ziţie un colectiv de artişti creat de el. 
El lntocmeşte distribuţiile cu actori dill' 
diferite teatre. Nu spun că e rău ceea ce
face ; vreau să subliniez lnsă că specta-· 
colele mele au un evident spirit de eChipă. 
Stelele spectacolelor mele s-.au născut ca 
artişti In acest ansamblu condus de mine� 
sint spirit din spiritul acestui ansamblu
Interesul publicului pentru teatrul lui. 
Tovstonogov creşte şi datorită faptului că
el foloseşte n·ume celebre, afirmate mal· 
cu seamă In cinematografie. Spectatorii 
vin la spectacolele lui Tovstonogov (care
sint foarte bune 1) şi pentru a-l vedea 
In carne şi oase pe cutare mare actor de
film. Prezenţa la montările mele se ba-· 
zcază pe interesul pentru teatru pur şt< 
simplu. 

Scene din spectacolul "Ţarul Feodor 
Ioannovici". Sus : T. Abrosimova 
(Ţarina Irina) şi S. Landgraf (Boris
Godunov) 
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- Cum s-ar defini stilul dumnea
voastră regizoral ? 

- Eu sint profesor la Facultatea d� 
regie, şi aici se practică un �xerciţiu : 
mai mulţi studenţi pun in �nă ac�laşi 
fragment d� text, cu aceiaşi actori. Ei 
bine, nici o montare nu seamână cu cea
laltă, rezultatul muncii dovedeşte eli fie
care regizor are indiscutabH personalita
tea lui esteticA, izvorltă, dacă vreţi, şi 
din profilul lui spiritual. 

Mie personal mi se par� eli fac ceea 
ce face şi Tovstonogov, dar rezultatul este 
intotdeauna dif�rit. Mă intnn�sc des cu 
Efros, cu Efremov, discutăm aprins, ajun
gem la concluzii teoretic� asemănâtoare, 
dar produsele muncii noastre, spectaco
lele, se situează pe coordonate diferite. 
Poate că stilului meu regizoral li apar
ţine tendinţa de a sonda in adincime 
psihologia omului, pînă la acea mişcare 
suflet�ască in�fabilă care trebuie foarte 
clar definită de natura existenţei actoru
lui in spectacol. Cele două montări cu 
care am venit la Bucureşti sint diferite 
deoarece natura �xistenţ�i actorilor este 
alta in fiecare dintre �le. In ambele, şi in 
Opţiune şi in Ţarul Feodor Ioannovici, 
joacă aceiaşi actori, numai că in condiţii 
diferite de existenţă : �� nu ţin neapărat 
la afirmarea personală. 

Un accent propriu in mizanscenele mele 
il constituie poate comicul ; subliniez mo
mentele comice ori dC cite ori t('xtul o 
permite. 

- Ce loc acordaţi scenografiei in 
intregul creaţiei ? 

- E foarte importantă natura vizuală 
a spectacolului .  Eu pot s:l subliniez cu 
d!'gPWl arătător : iată, colo, sau dincolo ; 
pictorul iţi arată, pe nerăsuflate, struc
tura . universului, in culorile lui mirifiCf' 
sau sumbre, aerul in care respiră o în
treagă societate. Odată am făcut-o pc 
scenograful şi, bineinţeles, a fost Ingrozi
tor. Cu pictorul Sumbataşrvili, actualul 
prim-scenograf la Teatrul "Vahtangov", 
am lucrat 10-12 spectacole. Il cunosc 
incă de pe timpul cind locuiam la Tbilisi .  
El este Artist al Poporului al URSS şi 
laureat al Premiului de Stat, deţinătorul 
a importante premii internaţionale. Sce
nografia la spectacolul Opţiune de Iuri 
Bondarev este semnată de acest Iosif 
SumbataşvHi. 

Mult timp am lucrat cu Kocerghin, 
maestru emerit al artei al R.S.F.S.R., auto
rul scenografiei la spectacolul Ţarut Feo
dor Ioannovici. Aş mai aminti aici pe pic
torii Igor Ivanov şi Agopol, cu care, de 
asemenea, am colaborat in cele mai bune 
condiţiuni. 

De asemenea, păstrez o legătw-ă p�rma
nentă şi cu dramaturgil cu care am cola
borat. De Ia Ion Druţă am primit de 

Imagini din "Moartea lui Ivan cel 
Groaznic" (sus) şi din "Ţarul Boris" 
de A. K. Tolstoi 

pildă un roman pe care am scris : "dacă 
Imi place, imi place". 

- Am citit undeva că aţi pus in 
scenă două dintre piesele lui Ion 
Druţă. Dramaturgia lui reprezinti o 
piatră de incercare pentru regizori ... 

- In ce sens ? 

- In sensul că această dramaturgie 
conturează un univers psihologic adinc, 
greu de explorat pentru un director de 
scenă neincercat. 

- Eu socotesc piesa Sfinta sfintelor pur 
şi simplu ca pe o sărbătoare. Este litera
tură adevărată. A trebuit să inving mate
rialul dramatic, a trebuit să mă apropii 
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1ie el. Scriitoml şi dramaturgul este de o 
rară dăruire, are cuvintul neobişnuit de 
exact şi surprinde nuanţat firea ome
nească ; toate acestea il definesc pe Dmţă 
ca pe o personalitate scriitoricească pu
ternică. Eroii lUi trăiesc fiecare după le
gile caracterului lui şi nu după voia dra
maturgului. Spectacolul Sfinta sfintelor 
l-am montat in stagiunea '77-'78 şi deo
camdată nu a cunoscut sl'mne de obo
seală. 

A două piC',;�"!, Ultimele zile din viaţa 
lui Tolstoi sau Intoarcerea spre sfera si
nelui, pc c::�n• probabil aţi văzut-o l{1 
Teatrul Mic d in MoscoYa (arolo nu se 
mai joacit, la Li"'ningrad - da), am mon
tat-o mai in tii la tC'leviziune �i abia după 
aceea am adus-o pe scena teatrului. In 
această partitură dramatică Druţă ni se 
dezvăluie nu numai ca scriitor, ci şi ca 
cercetătm· al creaţiei lui Tolstoi .  El ana
lizează prrsonalitatea, rădăcinile operei 
marelui scriitor rus şi plămădeşte un ca
racter neobişnuit de viu, de autentir. 
Această piesă se joacă la noi de aproxi
mativ şase ani. 

Druţă a văzut ambele spectacole. Pe 
cel dintîi 1-a apreciat elogios ; despre al 
doilea s-a exprimat cu rezerve ; cu sigu
ranţă că l-a cucerit viziunea Teatrului 
Mic din Moscova. Aş vrea să adaug că 
Druţă insuşi este foarte interesant ca om 
ascuţit, dur in ceea ce priveşte apt'C'Cierilc, 
este inclinat spre umor şi are un fel de 
a fi foarte lunecos : cind vorbeşti cu el, 
parcă păşeşti pe muchie de cuţit. Pare 
un tipic ţăran moldovean, dar de la pt·i
mul schimb de replici iţi dai seama că 
ai in faţă un european foarte instruit, 
cu o imensă zestre de cultură şi de gin
dire. Este spiritualitatea moldovenească 
altoită pe orizonturi europene. Nu acceptă 
minciuna. Pentru lumea teatrului, această 
atitudine este ceva rar. Mie mi-a spus 
direct : "Spectacolul de la Teatrul Mic 
din Moscova mi-a plăcut mai mult". Des
pre Sfinta sfintelor pe scena teatrului 
nostru a spus : "Această montare e cea 
mai fidelă dintre cele pe care le-am 
văzut". 

- Aţi realizat performanţa de a 
pune in scenA teatrul poetului Alexei 
Konstantinovici Tolstoi, cunoscut pen
tru fineţea analizei psihologice. Este 
vorba de cele trei piese istorice, deve
nite tot atîtea spectacole : Moartea lui 
Ivan cel Groaznic, Ţarul Feodor Ioan

novici şi Ţarul Boris. Consideraţi a
ceste montări reprezentative pentru 
creaţia dumneavoastrA ? 

- Cred că cel mai bun spectacol al 
meu (şi asta mi-o spun şi prietenii) este 
�urnalul Annei Frank, montat pe scena 

Teatrului de dramă şi comedie din Lenin-
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grad. Acest spectacol n�a avut presă, n-a 
primit Prt'miul de Stat. Mie mi-a dat cpa 
mai adincă satisfacţie estetică. 

In ceea ce priveşte trilogia, pentru care 
trup�l teatrului a primit numeroase d is
tincţii de va loare, lucrul care m-a inte
resat cC'l mai puţin era istoria. Mă inte
resau acPi oameni nu fiindcă, in timp, au 
trăit atit de dr'parte de noi, ci fiindcă prin 
psihologia lor et ne sint contemporani. 
Vi 7.ionaren acestor piese impune uimi
toat·e asociaţii. Asistăm la o reconstituil·e 
fidelă a mecanismului puterii de stat, a 
partidelor, a rPlaţiilor intre oameni. Part i
dPlP aropPreau cu cuvinte frumoase ceea 
ce de fapt le interesa preluarea puterii. 
Toţi afirmau că mil itPază in numelP po
poi'Ut'ui şi pentru popor, dar in realitate 
acţion au impotriva lui . Ţelurile cele mai 
inalte le obţineau cu mijloace josnice. 

Sigur, la "lumină" se petrece o mişcare : 
ţarul despot, ţarul pragmatic, ţarul blind. 
Dat· mE'canismul puterii de stat se mişcă 
după legile sale şi aruncă i ndivi ?.i i l a  
stinga ş i  l a  dreapta. I n  spectacol s e  pră
buşeşte un imens perete care ii zvirţe pe 
oameni la o parte. Participanţii la acţiune 
comentează, ironizează, ca şi cum ei, dis

. păruţii, ar trăi in zilele noastre. 

- Nu pentru eli Alexei Konstanti
novici Tolstoi reconstituia in piesele 
de teatru şi in romanele sale civilizaţia 
rusA medievalA , vA pun aceastA intre
bare : oare o serie de scriitori sovie
tici, intre care şi DruţA, s-au Inspirat 
din Istoria nobilimii ruse pentru cA 
spectatorul sovietic este azi interesat 
mai mult decit oricind de cunoaşterea 
acelei perioade istorice ? 

- Eu n-am observat un apetit special 
al dramaturgilor sovietici pentru univer
sul nobilimii ruse. Dar interesul pentru 
istorie există, mai ales pentru momentele 
de răscruce. 

- La conferinţa de presA ne spu
neaţi cA in timpul acela ucigAtor care 
a fost cel de-al Il-lea rAzboi mondial 
oamenii au simţit nevoia de teatru. 
Este acesta un argument pentru afir
maţia cA teatrul nu va muri niciodatA ? 

- Neindoios. Desigur, nu cred că tea

trul va rămine aşa cum este azi. El va 
tinde să devină sincretic. De fapt, aşa a 
şi apărut pe pămint : in teatrul grec, cin
tecul şi dansul mergeau mină in mină. 
După aceea dansul s-a separat, muzica 

s-a separat, drama a continuat să existe 
in stare n:Udă. In călătoriile mele prin 
lume am observat tendinţa netă de revi
talizare a sincretismului artelor. 
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